
Title (en)
Method for manufacturing grain oriented electrical sheets with improved core loss.

Title (de)
Verfahren zur Herstellung von kornorientierten Elektroblechen mit verbesserten Ummagnetisierungsverlusten.

Title (fr)
Procédé pour la fabrication de tÔles électriques à grains orientés et à perte dans le fer améliorée.

Publication
EP 0619376 A1 19941012 (DE)

Application
EP 94103908 A 19940314

Priority
DE 4311151 A 19930405

Abstract (en)
[origin: DE4311151C1] Grain-orientated electro-steel sheeting of finished thickness 0.1-0.5 mm is mfd. by a process in which iron slabs contg. more
than 0.005%, pref. 0.02-0.10%, C, 2.5-5% Si and 0.04-0.15% Mn undergo pre-heating followed by hot-rolling to final dimensions, annealing, rapid
cooling followed by cold-rolling, recrystallisation annealing in a damp atmos. contg. H2 and N2 plus simultaneous decarbonisation, application of a
separatory cpd. contg. primarily MgO to both sides of the sheet, high-temp. annealing, and, finally, annealing with an insulating coating, the novelty
of the process being that: (a) the slabs also contain 0.010-0.50% S, 0.010-0.035% Al, 0.0045-0.0120% N, 0.020-0.300% Cu, balance Fe plus
impurities; (b) the slabs are preheated to a temp. less than solubility temp., T1, for manganese sulphide derived from the respective Si content, but
greater than the solubility temp., T2, for copper sulphide derived from the respective Si content; (c) preheated slabs are rolled to an intermediate
thickness, and then at min. 960 deg. C., then finally 880-1000 deg. C., to a final thickness of 1.5-7 mm, with simultaneous elimination of min. 60%
of sheet N content as coarse A1N particles; and (d) hot-rolled sheets are annealed for 100-600 seconds at 880-1150 deg. C., then cooled at a rate
of 15 K/second, with simultaneous elimination of the max. possible amt. of sheet N content as coarse and fine A1N particles and of fine copper
sulphide particles.Slab compsn. os 3.0-3.3% Si, O.040-0.070% C, 0.050-0.150% pref. 0.070-0.100% Mn, 0.020-0.035% pref. 0.020-0.025% S,
0.015-0.025% Al, 0.0070-0.0090% N, 0.020-0.200% Cu, balance Fe plus impurities, with (Mn content x Cu content)/S content = 0.1 to 0.4.Hot-
rolling is performed at more than 1000 deg. C., final rolling temp. being 900-980 deg. C. Annealing occurs at 950-1100 deg. C., and annealed sheets
are cooled at a rate of more than 25 K/second to less than 700 deg. C.Cold-rolling to an intermediate thickness is followed by a second cold-rolling
which reduces sheet thickness by min. 65%, pref. 75%, or to the final thickness. The first cold-rolling is preceded by annealing at 800-1000 deg. C.
The sheets are maintained at 100-300 deg. C. for at least one pass of the final cold-rolling.

Abstract (de)
Die Erfindung bezieht sich auf ein Verfahren zur Herstellung von kornorientierten Elektroblechen mit einer Fertigbanddicke in dem Bereich von
0,1 mm bis 0,5 mm aus Brammen mit der in dem Patentanspruch 1 angegebenen Legierungszusammensetzung. Die Erfindung zeichnet sich
dadurch aus, daß die Brammen neben Mangan und Kupfer einen angehobenen S- und einen abgesenkten Al-Gehalt besitzen, die Brammen vor
dem Warmwalzen auf eine abgesenkte Temperatur erwärmt und bei dieser Temperatur eine hinreichende Zeit lang gehalten werden, die kleiner als
die Lösungstemperatur für die Mangansulfide und größer als die Lösungstemperatur für die Kupfersulfide ist, die Brammen im Anschluß daran ggf.
zunächst warm vorgewalzt und anschließend mit einer abgesenkten Endwalztemperatur, vorzugsweise in dem Bereich von 900°C bis 980°C, auf
die Warmband-Enddicke fertiggewalzt werden gefolgt von einer Warmbandglühung, vorzugsweise in dem Bereich von 950°C bis 1.100°C. Nach
dem ein- oder zweistufigen Kaltwalzen bis auf die Fertigbanddicke, der an sich bekannten rekristallisierenden Glühung mit gleichzeitiger Entkohlung,
dem Aufbringen eines Trennmittels, der Hochtemperaturglühung sowie der Schlußglühung mit einer Isolationsbeschichtung werden kornorientierte
Elektrobleche erzielt. Im Vergleich zum Stand der Technik (RGO und HGO) besitzen diese Bleche (TGO) bei gleicher magnetischen Induktion
verbesserte Ummagnetisierungsverluste. <IMAGE>
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